

Council of Europe

The Council of Europe is a pioneering organization in the protection of national minorities, thanks to its landmark and unparalleled treaties, the Framework Convention for the Protection of National Minorities and the European Charter for Regional or Minority Languages. Alain Bercé, Secretary General of the Council of Europe, recently stressed that the protection of national minorities is essential for human rights, democracy and, ultimately, peace. Too often, the diversity of societies is not sufficiently represented in school curricula. This is frequently evident in the teaching of history, which continues to convey the perspective of the majority population, minimizing the existence of minorities and their contribution to society. The lack of representation of minorities in education perpetuates their marginalization and reinforces stereotypes and prejudices within society. This risk is even more apparent in the current context, marked by the rise of xenophobia and the deterioration of international security. States must therefore not only ensure that persons belonging to minorities can exercise their right to learn their language and to learn about their history and culture, but they must also ensure that teaching about the existence of minorities, their language, history and culture forms part of the general education provided to everyone. The media can also contribute to the visibility of minorities and their needs, thereby strengthening social inclusion. They provide national minorities with important platforms to express themselves and raise public awareness of the challenges they face. An approach that encourages respect, understanding and tolerance towards minority languages, histories and cultures, that recognizes the multiplicity of perspectives in the teaching and study of history, and that promotes intercultural dialogue, is essential for building inclusive societies in which diversity is regarded as a source of richness and strength. Thank you.

Le Conseil de l'Europe est une organisation pionnière dans la protection des minorités nationales grâce à ces traités phares et sans équivalent, la Convention cadre pour la protection des minorités nationales et la Charte européenne des langues régionales minoritaires. Alain Bercé, Secrétaire Général du Conseil de l'Europe, a récemment souligné que la protection des minorités nationales est essentielle pour les droits de l'homme, pour la démocratie et, en fin de compte, pour la paix. Trop souvent, la diversité des sociétés n'est pas suffisamment représentée dans les programmes scolaires. On le constate fréquemment dans l'enseignement de l'histoire qui continue de transmettre le point de vue de la population majoritaire minimisant l'existence des minorités et leur contribution à la société. L'absence de représentation des minorités dans le domaine de l'éducation perpétue leur marginalisation et renforce les stéréotypes et les préjugés au sein de la société. Ce risque est encore plus évident dans le contexte actuel marqué par la montée de la xénophobie et la détérioration de la sécurité internationale. Les États doivent dès lors non seulement veiller à ce que les personnes appartenant à des minorités puissent exercer leur droit d'apprendre leur langue et de connaître leur histoire et leur culture, mais ils doivent également veiller à ce que l'enseignement sur la présence des minorités, leur langue, leur histoire et leur culture fassent partie de l'éducation générale dispensée à tous et à toutes. Les médias peuvent également contribuer à la contribution des minorités et de leurs besoins, renforçant ainsi l'inclusion sociale. Ils offrent aux minorités nationales d'importantes plateformes pour s'exprimer et sensibiliser le public aux défis auxquels elles sont confrontées. Une approche qui encourage le respect, la compréhension et la tolérance à l'égard des langues, de l'histoire et des cultures des minorités, qui reconnaît la multiplicité des perspectives dans l'enseignement et la recherche historique et qui favorise le dialogue interculturel, est essentielle pour construire des sociétés inclusives où la diversité est considérée comme une richesse et une force. Merci.

